
Jak si vedou naši školáci v nerovném boji s covidem?

Z OBSAHU PODZIMNÍHO VYDÁNÍ

ČT VRTLETNÍK V YDÁVÁ OBEC MOR AVANY -  Č ÍSLO  3 /  2020

V otevřené zahradě Moravánek se budou 17. 10. dlabat dýně.

Soutěž  -  Poznejte a vyfoťte nebo nakreslete nenáročnou krásku, 
která právě kvete i v okolí Moravan. Více na straně 5.
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Kalendář akcí

Říjen 
10. 10. Podzimní svoz odpadů 
17. 10. Moravanské dlabání dýní 
Listopad 
11. 11. Martinská světýlka 
29. 11. Rozsvícení vánočního stromu 
Prosinec 
5. 12. Mikuláš pro děti  
Leden 
15. 1.  Obecní ples 
Březen 
27. 3.  Ukliďme Česko 
Červen 
17. 6.  3. ročník Pohádkového potoka 

Upozorňujeme, že některé akce z kalendáře 
mohou být v souvislosti s epidemiologickou 
situací zrušeny. Chystáme nový termín 
přednášky Trabantem napříč kontinenty. 

Žádáme občany, aby omezili vstup 
do honitby v uvedených termínech honů: 

7. 11., 5. 12., 19. 12. a 26.12. (8-16 h.). 
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Z radnice

Za vysokého nasazení paní ředitelky a pracovníků 
MŠ se nám podařilo připravit detašované pracoviště 
naší MŠ v prostorách MŠ Pšeník. Takto jsme mohli 
navýšit kapacitu o 24 míst, čímž jsme letos dosáhli 
78% úspěšnosti podaných žádostí. Doplněním této 
skvělé informace je, že jsme tak vyhověli všem, 
jejichž děti dovrší věk 3 let v srpnu. I přes tato 
pozitiva však bojujeme o vybudování třetí budovy 
MŠ, kdy jsme v loňském roce bohužel neúspěšně 
žádali o dotace, jelikož nám nebylo zavčas vydáno 
stavební povolení z důvodu námitek majitele 
sousední parcely p.č.č 457/225 v k.ú. Moravany 
u Brna. 

Proběhlo vítání prvňáčků v ZŠ Moravany, 
kdy v rámci členství obce Moravany v Království 
Komety pozdravili děti krátkým videem 
i extraligoví hráči HC Kometa Brno. Tato 
spolupráce mj. znamená i dvě vstupenky na každý 
zápas, které se zahájením sezóny na obci 
očekáváme a díky kterým se můžete dostat 
na zápas i vy. Podmínky, jak o účast zažádat, budou 
vyvěšeny na webu obce a komunikovány dalšími 
médii. 

Dle našich informací nastoupilo do ZŠ 
Bosonožská v letošním roce 13 dětí s trvalým 
pobytem v Moravanech. Jde převážně o prvňáčky 
a děti do 6. třídy. Při této příležitosti a v souvislosti 
s opakovanými prodlevami autobusů jsme dočasně 
upravili odjezd ranního spoje č. 51 
ze zastávky Moravany, Hlavní směrem 
do Ostopovic z 7:28 na odjezd již 7:23. Změna 
jízdního řádu platí od 12.9. do další změny, 
která proběhne před Vánoci. 

V lese probíhá po domluvě se zájemci samotěžba 
uschlých borovic, za které obec inkasované peníze 
znovu vloží do nákupu sazenic. Prosím dbejte 
zvýšené opatrnosti během probíhajících lesních 
prací.  

Připravili jsme revitalizaci vzrostlých stromů 
v naší obci. Jde převážně o individuální ořešáky 
a o alej vedoucí z Jabloňového sadu do obce. Práce 
proběhnou ještě letos na podzim. 

Na podzim 2019 vysázený ovocný sad v oblasti 
Malá sekera nad hřbitovem byl odborně ošetřen 
a přes 90% stromů je v kondici. Stromy, které se 
neujaly, budou obměněny dle původního plánu. 

Aktualizovali jsme seznam obecních pozemků 
k dalšímu pronájmu pro zemědělskou činnost. 
Na vyvěšený Záměr pronájmu reagovali dva 
zemědělské subjekty. 

Na čem pracujeme 
Máme za sebou léto a letní prázdniny, čas 

dovolených a odpočinku. Pevně věříme, že jste se 
zrekreovali a nabrali energii do rozjezdu nového 
školního roku a na období podzimu, které snad 
přinese i babí léto, ale je také o plískanicích 
a nevlídném počasí. 

Během léta se dokončila výstavba kruhového 
objezdu na ulici Hlavní při výjezdu na Brno, směr 
OC Futurum. V této souvislosti došlo 
 ke zprovoznění nové autobusové zastávky 
Moravany, Bohunická cesta. Tato zastávka je 
 na znamení. 

Na Bohunické cestě bylo nově instalováno 
dopravní značení zákaz vjezdu všech vozidel, 
které vejde v platnost od 1.10.2020. O povolení 
vjezdu si můžete zažádat na obecním úřadě. 
Podmínky vydávání povolení a žádost najdete 
na webu obce v sekci Dokumenty obecního úřadu * 
Potřebuji vyřídit * Povolení vjezdu – Bohunická 
cesta. 

Získali jsme územní rozhodnutí na sportovní halu 
vedle kruhového objezdu, ale ještě stále je v řešení 
vydání stavebního povolení na vybudování 
Víceúčelového sportoviště pro ZŠ za jezdeckým 
areálem směrem na Vrbičky, kdy stavební úřad musí 
vypořádat námitky firmy, která jízdárnu a přilehlé 
pozemky vlastní (např. p.č. 1183/10 v k.ú. Moravany 
u Brna).  

V souvislosti s položením nového asfaltového 
povrchu na ulici Hlavní, která je v majetku SUS, 
ke kterému došlo během měsíce července, jsme 
zahájili práce na dostavbu chodníku protažením 
z ulice Slunná podél křižovatky na ulici Modřickou, 
kde by mohl vzniknout přechod pro chodce 
a navázat tak na chodník směrem k OC Futurum. 

Proběhlo výběrové řízení na opravu povrchu ulice 
Kostelní od křižovatky pod kostelem až po hřbitov. 
Tyto práce proběhnou na jaře 2021. 

Zadali jsme i výběrové řízení na vybudování 
vodního prvku na zatravněné ploše na návsi, 
na který jsme dostali dotaci z MAS. Již na jaře 2021 
by tak na návsi mohla vzniknout příjemná relaxační 
zóna. 

V měsíci červnu jsme v obecním parku instalovali 
informativní ceduli s významnými prvky naší obce 
s jejich stručnou historií. Doufáme, že jsme takto 
alespoň trochu přispěli ke zvýšení povědomí 
občanů, kde bydlíme a na co můžeme být pyšní.
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Z radnice

Rada obce upřednostnila návrh s nižší intenzitou 
obdělávání půdy čili i s nižší cenovou nabídkou, 
a to vše v souladu s předvolebními předsevzetími 
vrátit krajině původní přírodní ráz. Většina 
obecních pozemků registrovaná v LPIS tak změní 
pachtýře. Menšinový pachtýř obecních pozemků se 
však proti rozhodnutí Rady obce ohradil, celý 
postup tedy bude posuzovat kontrolní výbor. 

Z důvodu napravení majetkoprávních vztahů 
jsme shrnuli polní cestu vyznačenou kůly již 
v měsíci lednu v oblasti nad Vrbičkami směrem 
ke vstupní bráně na Bobrstezku. Cesta, která se lety 
zaužívala mimo k.ú. Moravany u Brna napříč 
soukromými pozemky v k.ú. Nebovidy, bude 
v dohledné době pachtýřem daných pozemků 
zaorána a oseta.   

Na základě ankety občanů v oblasti ulic U Hájku 
a dalších jsme obdrželi podněty na dovybavení 
dětského hřiště směrem na Ostopovice. Plánujeme 
vztyčit zastínění a umístit piknikový stůl. Dále pak 
za plot vysadit stromy, aby odclonili silnici 
od hřiště. 

V oblasti Jabloňový sad se nám podařilo vyřešit 
připomínky k intenzitě veřejného osvětlení. 
Diskutujeme o možnostech uplatnění 
pro „hromadu hlíny“, zprostředkovali jsme 
napravení správného napojení některých rodinných 
domů na kanalizaci. S nadřízeným Silničním 
správním úřadem Šlapanice řešíme parkovací stání 
vč. těch pro invalidy, nechali jsme zpracovat 
pasport dopravního značení v celé oblasti. Dále 
jsme zahájili přípravné práce pro vznik chodníku 
„zadem“ podél pole do OC Futurum. Vše 
ve spolupráci s Komisí pro Jabloňový sad. 

Přeji všem pohodový podzim a pevné zdraví. 
Ing. Lucie Stroblíková, místostarostka 

Bezhotovostní platba                       
nově na OÚ Moravany 

V září jsme pro občany zavedli novinku ve formě 
nové platební metody. Již u nás vaše platby 
za poplatky, ověřování listin, ověřování podpisu 
a Czech POINT nemusíte platit v hotovosti, 
ale jednoduše kartou.  

Na Obecním úřadě v Moravanech přijímáme  
veškeré vpravo uvedené karty. 

                                                                    
Připomínáme nejbližší  
termíny veřejných zasedání 

10. 12. 2020 a 11. 3. 2021

Moravany jsou obcí 
zapojenou do projektu Jižní 
Morava Království Komety.  
Více informací naleznete na:     
www.hc-kometa.cz.

Komise pro projednávání přestupků města Šlapanice 
Informujeme, že komise projednává a rozhoduje v oblasti přestupků proti občanskému soužití, majetku, 

veřejnému pořádku a proti pořádku  v územní samosprávě.  Tato komise má působnost i pro Moravany. 

Více informací naleznete na www.slapanice.cz/oddeleni-pravni-prestupky-a-exekuce.
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Informujeme

MAS Bobrava informuje

Kvíz 
Pro mnohé plevel. Ve skutečnosti jde o vděčnou 

a prastarou rostlinu. Doputovala k nám 
od indiánů, její hlízy znovu objevujeme pro jejich 
cennou výživovou hodnotu. A krása jejích květů 
prozařuje i nezanedbanější kouty navzdory 
podzimním plískanicím.  

Poznali jste tuto rostlinu ? 
Napište nám do 30. 11. její český 

název a pošlete její kresbičku nebo 
fotografii z okolí Moravan na: 
moravanskelisty@seznam.cz.  
Přidejte poznámku, kde jste ji 
v okolí Moravan objevili.  

Jméno vylosovaného výherce 
otiskneme v příštím vydání listů 
a odměníme knihou o Moravanech. 

Ukliďme Česko.  
Desítky tisíc dobrovolníků vyrazili v sobotu 

19. září na úklid po nepořádných turistech nejen 
v rámci koronavirové turistiky.  Akce proběhla 
u příležitosti Celosvětového úklidového dne, 
který se koná ve více než 150 zemích. Letos byly 
hlavním tématem  cigaretové nedopalky, které se  
v přírodě rozkládají zhruba 15 roků. 

Moravany letos vzhledem k epidemiologické 
situaci úklid neorganizovaly.  Nicméně celoročně 
je možné plánovat, organizovat a mapovat 
úklidové akce (firemní, školní, vodácké nebo jiné) 
prostřednictvím www.uklidmecesko.cz.  

Hlavním jarním úklidovým dnem 
v roce 2021 bude sobota 27. března. 
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Podzimní pozdrav ze školky 
Po krásném létě se 1. září opět otevřely dveře naší 

mateřské školy. Natěšené děti se naplno mohly 
vrhnout do víru her, zábavy a nových přátelství. 
Po prvních týdnech adaptace, kdy ukáply slzičky 
nejmenších návštěvníků mateřinky, se vše zajelo 
tak, jak má být. V tomto školním roce jsme mohli 
díky rozšíření naší školky přijmout všechny děti 
od tří let, a dokonce i pod tuto věkovou hranici.  

Nové detašované pracoviště v Brně na adrese 
Pšeník 18 nabídlo další třídu pro naše nejmenší. 
Na ty čekala nově vybudovaná ovečková herna 
a lehárna. S rozrůstáním obce máme tedy už šest 
tříd mateřské školy Moravany. Pět tříd běžných 
a jednu speciální. 

MŠ Moravánek

A protože se v této naší školce všichni zaměstnanci 
náležitě činí, jsme hrdí na to, že naše školka se stala 
od letošního roku mateřskou školou spolupracující 
s Masarykovou univerzitou. Vyzkoušeli jsme si to už 
v loni, letos již oficiálně k nám budou chodit studentky 
oboru Učitelství pro mateřské školy. U nás se budou 
vzdělávat v tom, jak být co nejlepšími učitelkami našim 
malým spoluobčanům.  

Pokud nám koronavirová situace dovolí, zahájíme 
naše pravidelné sportovní aktivity, jako je plavání, 
bruslení a lyžování předškoláků, vrhneme se 
do keramické dílny a přivítáme spoustu divadel 
a spolků. 

Držte nám tedy palce, ať si to můžeme užít! 
Vaše holky ze školky

Do třídy na Pšeníku nakoukněte níže na fotografiích.
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ZŠ Moravany

Ze života naší školy 
Je tu nový školní rok, od kterého nikdo z nás 

v tuto chvíli neví, co můžeme očekávat a na co 
můžeme zapomenout.  

Začal šťastným vstupem, kdy jsme přivítali 
29 nových prvňáčků, kteří kromě tradičních dárků 
od obce a školy dostali letos i dárečky od hokejistů 
Komety Brno, kteří jim v první školní den poslali 
elektronický pozdrav v podobě videa. 

První školní dny nebyly nařízeny ve školách 
roušky, a tak se Covid mezi vyučujícími spustil 
rychlostí blesku a ani jsme se nenadechli a je tu 
konec září. První zatěžkávací zkoušku jsme díky 
maximálnímu nasazení celého sboru zvládli 
a doufáme, že už jsme se ve škole „promořili“ 
a že další vstupy do televize a rádia z naší 
moravanské školy budou jen v jiné lepší souvislosti.  

Všichni jsme po jarní distanční výuce šťastni, 
že můžeme být společně ve škole a výuku si 
užíváme i přes nepříjemnosti jako je používání 
roušek. 

 Některé akce jsme museli pro letošek zrušit, 
ale letní školu v přírodě a pár dalších oblíbených 
aktivit si doufám budeme moci užít. 

 Zájmové kroužky organizujeme bez omezení, 
dezinfekce voní celou školou a my jen doufáme, 
že nám ta „normální“ výuka dlouho vydrží 
a nebudeme muset zapnout obrazovky a spustit 
online výuku. 

Mysleme všichni pozitivně, ať jsme Covid 
negativní! Jen tak tu náročnou dobu společně 
zvládneme! 

Markéta Jedličková, ředitelka školy  
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Informujeme

Bílý kruh bezpečí 
regionální pobočka v Brně 

Bílý kruh bezpečí (BKB) poskytuje téměř 30 let 
bezplatnou, diskrétní a odbornou pomoc obětem, 
svědkům i pozůstalým po obětech trestných činů 
spočívající v přímé psychologické a právní podpoře.  

Pomoc komplikuje fakt, 
že trestná činnost často 
probíhá skrytě, oběti 
mnohdy nedokáží sebe 
jako oběť identifikovat, 
mají obavy o trestné 
činnosti mluvit nebo ji 

nahlásit příslušným orgánům a nevidí východisko 
ze své složité životní situace. 

Bílý kruh bezpečí je nestátní nezisková 
organizace, která od roku 1991 poskytuje odbornou 
pomoc obětem, svědkům a pozůstalým po obětech 
trestné činnosti prostřednictvím sítě poraden, 
ve kterých pracují bez nároku na odměnu zejména 
právníci, psychologové a sociální pracovníci.  

Poradci poskytují obětem především právní 
informace, praktické rady, ale též psychologickou 
a emocionální podporu. Konkrétní pomoc se odvíjí 
od potřeb klientů. 

Našimi klienty jsou např. oběti útoku proti 
tělesné integritě (loupež, ublížení na zdraví, 
domácí násilí), sexuálních útoků (znásilnění, 
pohlavní zneužívání), pozůstalí po obětech vražd, 
ale i oběti majetkové kriminality (např. podvedení 
senioři). 

Bílý kruh bezpečí se věnuje přímé pomoci ale též 
zlepšování právního postavení obětí 
(např. legislativními návrhy). 

Principy poradenské činnosti: 
- bezplatnost (Klienti za poskytované služby 

neplatí.), 
- diskrétnost (Poradna zachovává důvěrnost 

sdělených informací a bez souhlasu klienta nesmí 
být poskytnuty jakékoli informace 

mimo poradnu. Klient má právo vystupovat 
v poradně anonymně.), 

- nestrannost (Rada je bez hodnocení a je 
podána s přihlédnutím ke klientově situaci. Poradci 
respektují klienta a jeho rozhodnutí.). 

NON-STOP linka pomoci obětem je 
provozována na evropském telefonním čísle 

116 006 

V roce 2019 bylo na území České republiky 
spácháno necelých 200.000 trestných činů, z toho 
více než 13.000 násilných. Za každým z těchto čísel 
anonymní statistiky stojí alespoň jeden konkrétní 
poškozený - oběť kriminality, která musí řešit celou 
řadu problémů spojených s následky trestného 
činu. Každá z nich má své individuální potřeby. 
V naprosté většině případů jde zejména o potřebu 
důstojného přijetí pracovníky institucí (nemocnice, 
policie, soud či média), ale také ze strany svých 
blízkých. Právě tato potřeba je velice silná 
v citlivých případech, jako je například znásilnění či 
pohlavní zneužívání. Dalšími potřebami je získat 
informace, uplatnit svá práva, domoci se 
odškodnění či „pouze“ najít někoho, kdo dokáže 
naslouchat problémům oběti a porozumí. 

Místem, kde lze tyto služby bezplatně získat, je 
Bílý kruh bezpečí – nezisková organizace, které se 
od roku 1991 věnuje pomoci obětem trestných činů, 
což zahrnuje činnost od návrhů na zlepšení 
právního postavení poškozených v trestním řízení 
či zvyšování informovanosti laické i odborné 
veřejnosti o problémech obětí. V konkrétních 
případech pomáhají pracovníci BKB obětem tváří 
v tvář v 9 poradnách v celé ČR či telefonicky 
na non-stop bezplatné lince 116 006. V poradnách 
pracují dobrovolníci z řad právníků, psychologů 
a sociálních pracovníků, kteří nabízí především 
právní informace, pomáhají uplatnit práva a nároky 
obětí, poskytují praktické rady ale také 
psychologickou a emocionální podporu. 

Klientovi lze poskytnout jednorázovou intervenci, 
ale je též možné, aby klient využil podporu poradnu 
opakovaně. V případech závažných trestných činů 
může klient využít pomoci případového manažera 
provázejícího jej trestním řízením včetně 
doprovodu k výslechům. U prožitků spojených 
s traumatizací (např. závažné případy domácího 
násilí, pokus vraždy či znásilnění) nabízí Bílý kruh 
bezpečí též terapeutický program a případně účast 
na víkendových relaxačních pobytech.  

Pro objednání je možné využít tel. 732 842 664 
nebo e-mailovou adresu bkb.brno@bkb.cz. 

Mgr. Vladimír Vedra 
jednatel brněnské pobočky Bílého kruhu bezpečí
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Sdělení občanům

Zpráva o operativně 
bezpečnostní situaci 
v okrsku obce Moravany      
za rok 2019 

Vážení občané Moravan, následující zpráva se 
týká spáchané trestné činnosti a přestupkového 
jednání, dopravní situace a spolupráce 
s obecním úřadem.  

Trestná činnost 
Na teritoriu Územního odboru Brno-venkov, 

pod které spadá i obvodní oddělení Rajhrad, bylo 
registrováno 2 390 trestných činů, z čehož 
k 31.12.2019 bylo objasněno 1 063 skutků, což činí 
44,48 %. 

  
V územním obvodu OOP Rajhrad bylo spácháno 

444 trestných činů, přičemž u 171 skutků byl 
zjištěn pachatel, což činí 38,51 %.  

  
Ve struktuře kriminality převažuje pro daný 

okrsek majetková trestná činnost, zejména krádeže 
vloupáním do motorových vozidel, rekreačních 
objektů, rodinných objektů a bytů, krádeže prosté 
a poškození cizí věci. Výjimkou nejsou ani trestné 
činy proti životu a zdraví. 

  
V samotném okrsku obce Moravany došlo za výše 

uvedené období celkem k 43 trestným činům, 
přičemž u 19 skutků byl zjištěn pachatel, což činí 
44,19 %. Ve většině případů se jedná o trestné činy 
vloupání do vozidel, rodinných objektů a bytů, 
krádeže.    

   
Přestupkové jednání 
V samotném okrsku obce Moravany došlo 

za hodnocené období ke spáchání celkem 114 
přestupků, přičemž u 97 skutků byl zjištěn 
pachatel, což činí 85,09 %, kdy z tohoto počtu byla 
věc v 70 případech vyřešena příkazním řízení. Jedná 
se zejména o přestupky v dopravě, 
proti občanskému soužití, proti majetku.    

Dopravní situace 
V dopravě bylo zaznamenalo na teritoriu OOP ČR 

Rajhrad celkem 716 dopravních přestupků. Policisty 
bylo přistiženo celkem 60 řidičů, kteří řídili 
motorové vozidlo pod vlivem alkoholu a dále 
8 řidičů, kteří řídili pod vlivem omamných 
a psychotropních látek.  

 

 Celkem bylo na teritoriu OOP Rajhrad spácháno 
178 dopravních nehod, při nichž nedošlo 
k žádnému usmrcení osoby a ani těžkému zranění, 
40 osob bylo zraněno lehce. Celková škoda přesáhla 
13.909.000,- Kč.  

  
 V okrsku města Moravany je v tomto období 

evidováno 70 dopravních přestupků 
a 13 dopravních nehod. 

  
Nejčastější příčinou dopravních nehod je 

nesprávný způsob jízdy, nepřiměřená rychlost, 
nesprávné předjíždění a nedávání přednosti v jízdě. 

  
Spolupráce s pracovníky obecního úřadu 
V rámci spolupráce s orgány obce Moravany lze 

konstatovat, že tato spolupráce je na velmi dobré 
úrovni.  

  
 Jsme si vědomi toho, že hlavním úkolem policie 

je ochrana bezpečnosti osob, majetku a veřejného 
pořádku. I když se samozřejmě snažíme, abyste vy 
i vaši blízcí žili v bezpečném prostředí, není 
v našich silách, abychom tento nelehký úkol sami 
zvládli. Proto vás žádáme, abyste nám pomohli 
s kriminalitou jako sociálně patologickým jevem 
bojovat. Všímejte si svého okolí, nebuďte slepí 
k protiprávnímu jednání cizích osob, předávejte 
nám poznatky a informace o trestných činech 
a jiných protiprávních jednáních.  

  
 Díky poznatkům občanů lze chránit lidská práva 

a svobody a další zájmy společnosti před pachateli 
protiprávních činů. S těmito poznatky pak dále 
pracují jak policisté z OOP Rajhrad, tak pracovníci 
SKPV Brno-venkov. Policisty z OOP Rajhrad můžete 
kontaktovat telefonicky na tel.: 974626720, 
prostřednictvím elektronické pošty na e-mail:  
bo.oop.rajhrad.sekret@pcr.cz nebo osobně na OOP 
ČR Rajhrad, Štefanikova 109, 66461.  

  
 Závěrem této zprávy děkuji Obecnímu úřadu 

Moravany a všem občanům za dosavadní 
spolupráci.                                                                                                                            
prap. Michael Bábor                                   
npor. Mgr. Bc. Aleš Kolář
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Události v obci, Okénko do moravanské farnosti

Zářijová noc s kapelou 
Doušek  

Letošní rok máme tak trochu divoký 
a pro společenské akce nepřejícný. Bohužel jsme 
museli zrušit i naše oblíbené Krojované slavnosti. 
Abychom však neusnuli na vavřínech, uspořádali 
jsme Zářijovou noc s kapelou Doušek. Akce se 
konala 4. září 2020 na návsi. Počasí tentokrát vyšlo 
a atmosféra byla úžasná. Měli jsme možnost se 
společně pobavit, užít si krásného večera 
a příjemné noci.  

Touto cestou bych chtěla poděkovat všem, co se 
akce zúčastnili a tímto nás podpořili. V neposlední 
řadě patří speciální dík obci Moravany a firmě 
Zemako, s.r.o., kteří tuto akci sponzorovali. 
Bez nich by to nebylo možné uspořádat. Díky patří 
i všem, kteří mi pomohli akci nachystat a poté 
hlavně uklidit. No, a příští rok se snad opět 
sejdeme. Já doufám, že v krásných kyjovských 
krojích při Krojovaných slavnostech.                                             
Za spolek moravanské zábavy, z.s.                             
Jana Podrázská 

Obecní ples 
Vzhledem k epidemiologické situaci je konání 

plesu zatím pouze v přípravě. Do konce listopadu 
padne rozhodnutí, zda se uskuteční.                 
Děkujeme za trpělivost.               

Okénko do moravanské farnosti

Ozdobený oltář ze slavnosti svatého Václava

Dominantou naší obce je kostel sv. Václava, je poprvé 
vzpomínanýv listinách z 11. 11. 1298.  

 V  našem kostele se 28. září konají Svatováclavské poutě.  
Letos 27. 9. proběhlo 1. svaté přijímání a 28.9. slavnostní mše 
svatá.  

Pojďme si připomenout sv. Václava, patrona Moravan 
Byl vnukem Bořivoje a Ludmily. Právě Ludmila ho naučila 

křesťanským zásadám, ctnostem, základům moudrosti 
i rozvaze. Václav dospěl v panovníka, který ochránil český 
národ před podmaněním od nepřátel, usiloval o mravní 
i kulturní povznesení Čech a dal důkaz naší rovnocennosti 
s ostatními zeměmi Evropy. Mezi jeho ctnosti patřila silná 
vůle, hluboká zbožnost a mírumilovnost. Svým příkladem vedl 
lid z vlivů pohanství ke křesťanskému životu. Zaplatil za to 
životem u dveří kostela ve Staré Boleslavi a stal se hlavním 
patronem naší země. Tělo sv. Václava je v katedrále sv. Víta.  

 

Mnich Kristián o sv. Václavu napsal: "Byl 
dokonalý ve víře, neboť všem chudým činil 
dobře, nahé odíval a hladové sytil. Měl rád 
chudé i bohaté, služebníkům Božím 
přisluhoval a zdobil mnohé kostely." 

 Nyní bývá zobrazován jako kníže na koni 
nebo je vyobrazen jeho skon  u dveří kostela 
ve Staré Boleslavi. Klepadlo ze dveří kostela, 
kterého se Václav držel, údajně Karel IV. dal 
připevnit na dveře kaple sv. Václava 
v katedrále sv. Víta v Praze. 
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Ohlédnutí za Pohádkovým potokem

První sobotu v září se 
uskutečnil již 2. ročník 
Pohádkového potoka.  

Pohádkový potok se podle hojné  účasti těší čím 
dál tím větší oblibě. Počasí nám přálo a děti si tak 
mohly projít šestnáct stanovišť, na kterých na ně 
opět čekaly pohádkové bytosti.  

Tentokrát se na děti těšila zvířátka 
s loupežníkem, Mach s Šebestovou, Pat a Mat, 
králíci z klobouku, hajný 
Robátko s Josefkou,tři 
prasátka, pejsek s kočičkou, 
Dlouhý,  Široký a Bystrozraký, 
Rákosniček , Popelka, 
Trautenberk a Krakonoš, 
Šípková Růženka a dvanáct 
měsíčků. Jestlipak je poznáte 
na fotkách? 
.

Děti všechny úkoly splnily na jedničku a tak si 
mohly u ježibaby z perníkové chaloupky za odměnu 
uloupnout perníček. Kdo chtěl, mohl se i občerstvit 
u Makové panenky, no a samozřejmě nemohlo 
chybět u dětí tolik oblíbené malování na obličej. 

  
A já chci všem poděkovat za trpělivost 

na stanovištích, protože vás bylo opravdu hodně  
a hlavně všem pohádkovým bytostem, že ve svém 
volném čase jsou  tak hodní a ochotní mi 
s organizací Pohádkového potoka pomáhat.  

DĚKUJI a těšíme se 19. června 2021 na 3. ročník. 
Monika Qazimi, oraganizátorka 
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Včelaření, inzerce

Včelařské okénko 
Dlouholetý moravanský včelař pan Slavík 

včelaří již neuvěřitelných 52 let, je třetí 
generací včelařů v jeho rodině a rád se s vámi 
podělí o cenné včelařské informace a několik 
rad do začátku pro zájemce o včelaření. 

V Moravanech máme 47 včelstev pěti včelařů, 
další tři moravanští včelaři mají svá včelstva 
mimo obec. Pro porovnání v Nebovidech mají osm 
včelařů, v Ostopovicích čtyři, v Lískovci dva 
a v Bohunicích tři včelaře. Z této statistiky je jasné, 
že noví včelaři jsou více než vítáni. 

Kdo chce rozšířit řady nás včelařů, je vítán 
na kterékoliv základní organizaci Českého svazu 
včelařů (na naší ZO ČSV v Ořechově, v Rajhradě 
nebo jinde). 

Včelařství je podporováno z veřejných zdrojů.  
Pro začínající včelaře lze využít různých dotací, 
které poskytují  krajské úřady. Druhým zdrojem je 
možnost využití dotace podle programu EU 
na zlepšení podmínek pro získávání a odbyt 
včelařských produktů. Tato dotace je organizována 
a vyřizována přes ČSV. Žádost o dotaci na veškeré 
vybavení je poskytována každý rok, žadatel musí 
být členem ČSV a být starší 18ti let. 

Mladé včelaře zastupují jejich rodiče, kteří jsou 
taktéž vítáni na všech základních organizacích.  
Možná neuvěříte, ale v naší organizaci převládají 
mezi mladými zájemci o včelaření děvčata.  

Oddělky včelstev získáte přes ZO ČSV od okolních 
včelařů. Oddělky musí mít zdravotní vyšetření. 
Začínáme se třemi oddělky.  Matka stojí 300,- Kč, 
oddělek 2.000,- Kč. 

 Veškeré vybavení koupíte v nejbližší včelařské 
prodejně.  Kupujeme vždy nové úly, staré potřeby 
a vybavení kvůli  moru nelze opakovaně použít. 
Dotace pokryjí náklady na vybavení (úly, medomet, 
ochranné rukavice  a kuklu nebo klobouk, rojáček, 
dýmák, rozpěrák).  

Dotace na včelaření nepokryje sice 100 % 
nákladů, přesto Vám pomůže snížit prvotní náklady 
na zahájení včelaření. Z poloviny dotované je 
především vybavení, které zvyšuje kvalitu medu 
a slouží ke zlepšení zdraví včel. Pro zahájení se 
náklady pohybují cca 20.000,- Kč při pořízení 3 
včelstev a používání ručního medometu. 

Školení pro začínající včelaře pořádá okresní 
organizace Českého svazu  včelařů, z.s. se sídlem 
v Rosicích. Na školení je nutné se registrovat 
do konce října! Školení následně probíhá 
v zimním období.  
Za moravanské včelaře pan Jindřich Slavík
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Včelaření

Reportáž ze Dne otevřených 
dveří u včelařů v Ořechově 

V neděli 13. září uspořádala Základní organizace 
Českého svazu včelařů v Ořechově již 
3. Den otevřených dveří ve svém Včelařském areálu 
v Ořechově u Brna.   

Včelaři z Hajan, Mělčan, Moravan, Ořechova a Želešic, 
kteří jsou členy ořechovského včelařského spolku, 
pozvali na závěr letošní včelařské sezony  do včelařského 
areálu mládež i ostatní obyvatele našich obcí,  aby je 
seznámili jak se  svými letošními včelařskými produkty, 
i s životem  včelařské organizace. Počasí nám tentokrát 
opět přálo. Návštěva letošniho 3. Dne otevřených dveří 
byla ještě vyšší než v posledních dvou letech. 

Organizace akce byla tentokrát komplikována 
opatřeními proti koronavirové nákaze. Všechny aktivity 
pro návštěvníky i vynikající občerstvení jsme přesunuli 
z klubovny do venkovního areálu. Raději jsme také 
upustili od oblíbené ochutnávky medů z našich včelstev. 
Náhradou jsme zajistili pro zájemce dostatek medu 
i medoviny. Zájem o ně byl tak velký, že jsme museli 
v odpoledních hodinách zásoby doplnit  a nakonec se 
stejně vše až do poslední sklenice prodalo.  

Jako každoročně se konala soutěž o nejlepší medovinu, 
do které bylo přihlášeno 19 vzorků našich včelařů. 
Hodnocení provedla nestranná komise, jejímiž členy už 
tradičně byli i členové Vinařského spolku v Ořechově,  
pod vedením předsedy  Jana Urbana.  Všechny vzorky 
byly hodnoceny jako velmi dobré. Pomyslnou palmu 
vítězství si nakonec odnesl vzorek  rodiny  Oldy Veverky, 
našeho registrovaného člena a vedoucího Včelařské 
stanice VÚVč na Kývalce.   

Návštěvníci si mohli prohlédnout včelařskou zahradu, 
osázenou a osetou kvetoucími nektaro a pylodárnými 
rostlinami, stromy a keři, ukázky včelařské práce,  
výstavku včelařských  pomůcek a zařízení.  Samozřejmě 
také úly se včelami,  o které se starají členové 
včelařského kroužku mládeže v Ořechově se svými 
vedoucími p. Macíčkovou a Ftorkovou.    

Vzhledem k velkému zájmu dětí proto v tomto 
roce zřídíme  v Ořechově kroužky dva,  zvlášť 
pro starší a mladší děti (www.zsorechov.cz/krouzky). 
Další kroužek pracuje pod vedením předsedy 
ZO Ořechov, pana Tomáše Salneka,  při Základní 
a mateřské škole v Želešicích.   

  

Výchovu mladé včelařské generace považujeme 
za důležitou a samozřejmou činnost našeho spolku 
a velmi si vážíme jak velkého zájmu dětí, tak i obětavé 
práce jejich vedoucích . 

 Nálada i spokojenost návštěvníků i organizátorů 
3. Dne otevřených dveří byla skvělá. Pro včelaře to byla 
náplast za nepříznivý včelařský rok. Letošní snůška 
medu byla vlivem chladného počasí jedna z nejhorších 
za posledních 30 let. Výjimkou byla snad jen snůška 
medu z řepky. Naopak akátového a slunečnicového medu 
bylo letos velmi málo a ani snůška z lip včelám mnoho 
nektaru neposkytla.  

Jedním z trvalých úkolů našeho včelaření je péče 
o zdraví včel, především prevence varoázy, 
která každoročně v ČR decimuje 20 až 25 % včelstev. 
I v naší ZO  způsobila varoáza v letošní zimě v průměru 
13%  ztrát  úhynem včelstev.   

Dalším omezením včelařské činnosti byl zákaz 
přemísťování včelstev kvůli výskytu  moru včelího plodu 
v několika obcích na území okresu Brno venkov a Brno 
město, mimo jiné i v Moravanech,  kde dva včelaři museli 
utratit celkem 26 včelstev. Proto opakovaně necháváme 
laboratorně vyšetřit vzorky všech včelstev na katastrech 
našich obcí. Poslední vyšetření u nás  bylo sice negativní,  
nicméně nové ohnisko bylo zjištěno v Modřicích. Další 
vyšetření nás opět čekají v zimním období.  

Věříme, že díky dobré organizaci práce a kázni našich 
včelařů se podaří tuto nákazu zdolat. Současně můžeme 
spoluobčany ujistit, že med z našich včelstev je zcela 
bezpečný a zdravotně nezávadný.  

Závěrem bychom chtěli připomenout, že včelařství 
není jen o produkci medu. Hlavním přínosem je udržení 
početních  stavů zdravých včel pro jejich  opylovací 
činnost. Ta je nenahraditelná pro udržení rovnováhy 
a biodiverzity v krajině.  

Jsme rádi, že to chápou  jak občané našich obcí, 
tak jejich zastupitelské orgány i představitelé. Všem 
upřímně děkujeme za jejich pochopení a podporu.  
MVDr. Bohumil Pantůček 
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Sport 

Tenis 
10. ROČNÍK TENISOVÝCH TURNAJŮ             
BUM-BUM-PRÁSK A OPEN PRÁSK 

Letos máme již 10. ročník našich turnajů. V létě 
proběhly dva turnaje – turnaj žen a turnaj mužů. 
Obou turnajů se zúčastnilo hodně hráček a hráčů. 
V každém turnaji jsme bojovali s deštěm, pokaždé 
jsme si museli udělat brigádu a odhrnout velké 
množství vody, které přes noc na kurt napršelo.  
I letos bylo vidět, že výkonnost tenistů se rok 
od roku hodně zvyšuje. To bylo vidět i na turnaji 
OPEN PRÁSK, kde se o první místo vedly velké boje, 
a to jak v kategorii žen, tak i mužů. 

VÝSLEDKY TENISOVÝCH TURNAJŮ 
Turnaj žen: 
1. místo – Míša Buchbergerová 
2. místo – Kristina Nachtneblová 
3. místo – Lenka Říhová 
Turnaj mužů - Masters: 
1. místo – Robert Kalvoda 
2. místo – Luboš Nachtnebl 
3. místo – Martin Bradávka, Robin Loskot 
Turnaj mužů - Challenge: 
1. místo – Mirek Jakuba 
2. místo – Míša Buchberger 
3. místo – Petr Phan 
OPEN-PRÁSK ženy: 
1. místo – Kristina Nachtneblová 
2. místo – Lenka Říhová 
3. místo – Lucka Stroblíková 
OPEN-PRÁSK muži: 
1. místo – Ota Říha 
2. místo – Luboš Nachtnebl 
3. místo – Michal Kočík 

Košíková v Moravanech 
Letos v létě jsme se po nějaké době opět vrátili k hraní košíkové. Celé 

prázdniny jsme se setkávali ve středu v 18 hod. na hřišti za obchodem. 
A pokaždé jsme se sešli alespoň v 6 lidech a mohli si zahrát streetball – 
tedy košíkovou na jeden koš. Ale také nás bylo až 12 hráček a hráčů 
a mohli jsme hrát na celé hřiště. Škoda, že v opraveném kulturním sále 
již nebyl postaven košikářský koš a tím jsme odkázaní pouze na koše 
na hřišti a na léto. Budeme hrát ještě v září a evt. v říjnu, dokud nám to 
počasí dovolí a těšíme se na další léto. 
Míša Buchbergerová
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Sport

Florbal TROOPERS 
V pátek 11. září se uskutečnila 1. narozeninová oslava 

klubu TROOPERS známá pod názvem TROOPERS Day. 
Rodina TROOPERS se tak mohla sejít a společně 
narozeniny oslavit. Jak celý den probíhal a co se dělo? 

Před 4. hodinou se začaly do Tuřan linout davy lidí. 
Kam měli namířeno? No přeci slavit na TROOPERS Day.  

O půl páté se Marek Plas, prezident klubu, chopil 
mikrofonu a uvedl TROOPERS Day. Shrnul, co se událo 
za poslední rok, a přivítal i zástupce města Brna 
Mgr. Jaroslava Suchého, radního pro školství a sport, 
a starostu  městské části Brno-Tuřany Radomíra Vondru. 
Honza Daler, marketingový manažer a hráč mužského 
A týmu, pak jen v rychlosti uvedl, co dnes děti čeká, 
TROOPERS Day mohl být zahájen. 

Po celou dobu TROOPERS Day probíhal v hale 
v Tuřanech na Měšťanské ulici florbalový turnaj. 
Zúčastnilo se ho 12 týmů. V každém z nich byly náhodně 
namíchané děti z různých kategorií. Nad každým týmem 
dohlížel 1 trenér, který byl zároveň i v roli rozhodčího.  

12 týmů se rozdělilo do 2 skupin a dohromady se 
odehrálo 30 utkání. Kdo vyhrál? Tak o to tady rozhodně 
nešlo! My v TROOPERS se snažíme hlavně o to, 
aby všechny florbal bavil. Dobré výsledky nám sice 
udělají radost, ale o těch to dnes nebylo. 

Kvůli koronaviru jsme chtěli omezit pohyb v hale 
a drtivou většinu aktivit přemístili ven. Výčep 
s limonádou a pivem byl před halou, stejně tak jídlo, 
které napekly maminky, tatínkové, babičky, dědečkové, 
přítelkyně,… prostě rodina TROOPERS. Když zrovna děti 
nehrály florbal, mohly si vybrat, zdali si půjdou 
prohlédnout hasičské auto a zastříkat si hadicí, nebo si 
zajít na skákací hrad od firmy Outdoor Wave, s. r. o., 
nebo sbírat razítka za úkoly na stanovištích, které si pro 
děti připravili hráči mužského týmu. 

Možná se ptáte, k čemu sbírat razítka? Sbírali je ze 
2 důvodů – jednak kvůli tomu, že pokud je budou mít 
ze všech stanovišť, tak dostanou něco na památku, a pak 
také kvůli tomu, že za každé razítko věnujeme 10 Kč 
Nadaci Emil.  

Jaká stanoviště si muži týmu A pro děti nachystali? 
Stanovišť bylo celkem devět a abychom to uvedli 

na pravou míru, dvě z nich si nepřipravili hráči 
mužského A týmu. Jedno připravily jejich blízké osoby – 
konkrétně Domča, přítelkyně Honzy Dalera, Miška, 
přítelkyně Víti Mlejnka, a Sába, budoucí přítelkyně zatím 
neznámého hráče TROOPERS. Druhé stanoviště 
připravila usměvavá a oblíbená trenérka Táňa 
Dolečková. 

Děti na stanovištích čekal limoběh (člunkáč, kdy před 
doběhem na základní čáru musel bežec vypít limonádu), 
minové pole (TROOPEŘI se koukli na mapu a v poli 
nesměli stoupnout na minu), opičí dráha, ochutnávání 
sirupů Borowy Dworek, focení v Instagramovém 
rámečku, házení míčků do děr, malování TROOPERSÁKA 
(pomalování sebe samého tím, čím kdokoli uznal 
za vhodné), luštění hlavolamů a na závěr florbalový 
pétanque (nehážete rukama, ale posíláte míčky 
florbalkou). 

V průběhu oslav přicházelo stále více dětí se všemi 
9 razítky. Žádaly si odměnu. Tou byly taštičky z Notina 
plné kosmetiky, sprchových gelů, bonbonků a pitíček. 
10 kartiček, 20 kartiček, 30 kartiček… tak to je slušná 
porce. A venku stále ještě běhaly děti, které neměly 
hotovo. V 19.20 h. skončil florbalový turnaj a to 
znamenalo jediné, TROOPERS Day pomalu končí. 
Na jakém čísle se zastavil počet razítek? 765. 

Závěrečné slovo měl opět Marek Plas, který již v ruce 
držel voucher s napsanou částkou, kterou děti vybraly 
pro Nadační fond Emil. Pokud si pamatujete, výše jsme 
napsali, že za každé razítko věnujeme 10 Kč. Tím pádem 
darujeme 7.650 Kč. Ale když už je to tak blízko 10.000 Kč, 
byla by škoda to nenavýšit. Nás sice baví vyhrávat, 
ale my chceme i pomáhat. Natálie Bilová, ředitelka 
Nadačního fondu Emil, voucher převzala a poděkovala 
TROOPERS. Marek Plas se zeptal, jestli pozveme Emila 
i na příští ročník, a odpověď dětí byla jasná. Aplaus a křik 
jste museli slyšet i vy v Moravanech.  
Jan Daler, marketingový manažer
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Realizace: funprint.eu

Farmářské trhy v Moravanech

Díky organizátorům, lokálním prodejcům  
a vám, kteří jste přišli nakoupit i po sousedsku 
poklábosit, v září moravanský rynek ještě aspoň 
jednou ožil cvrkotem farmářských trhů. 

Těšíme se na vás i na jaře 2021!
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